

Sustainability Education Alliance of New Brunswick - Multi-departmental Meeting Notes Thursday, August 29, 2013, 10 am -12 pm

(le français suit)

Deputy Ministers and representatives from departments:

- Department of Education and Early Childhood Development, John McLaughlin (Anglophone), Gérald Richard and Jacques Cool (Francophone)
- Department of Environment and Local Government, Denis Caron and Annie Daigle
- Department of Health, Gérin Girouard
- Department of Healthy and Inclusive Communities, Carolyn MacKay
- Department of Natural Resources, Peter MacNutt
- Department of Post-Secondary Education, Training and Labour, Tom Mann
- Department of Social Development, Edith Doucet
- Department of Tourism, Heritage, and Culture, Kelly Cain

Participants from the Sustainability Education Alliance Steering Committee

- Cape Jourimain Nature Centre, Roland Chiasson
- Conservation Council of New Brunswick, Sharon Murphy
- Department of Environment and Local Government, Chandra Clowater
- Groupe de développement durable du pays de Cocagne, Serge LaRochelle
- Keswick Ridge School, Doug Richardson
- New Brunswick Environmental Network, Mary Ann Coleman & Jiselle Bakker

Regrets:

- Department of Economic Development, Bill Levesque

1. Welcome and round table introductions: Roland Chiasson welcomed everyone to the meeting and all participants presented themselves and their affiliation.

2. Introduction to sustainability education and the Sustainability Education Alliance: Sharon Murphy and Serge LaRochelle provided an introduction to the Sustainability Education Alliance and the premise of sustainability education, incorporating examples of sustainability education in the NB context (Sustainability Education Intro_finalAug29.ppt).

3. Dept of Post Secondary Education, Training and Labour (PETL)'s Perspective:

Deputy Minister Tom Mann began by expressing how excited he was for this meeting and to have so many of his colleagues present. PETL's priorities include developing skills in the workforce, responding to labour market demands, and employment policy. In order to accomplish this, the Department must think ahead, pay attention to long term needs, and develop a forward-thinking strategy to 2025. Employment cannot be blind to education or the environment. He stated there is a need to start doing things differently, noting that in Canada, the US and Australia, business plans are now including sections on sustainability, and that training on sustainability is now incorporated in business programs. Deputy Mann finished by articulating that civil society and non government already are working toward sustainability and now it is time for government to also move forward on sustainability.

4. Round Table: Departmental perspectives on sustainability education: Mary Ann Coleman and Jiselle Bakker facilitated a go-around of the departments' roles and activities, using the following questions:

1. In what ways does your Department's mandate overlap with sustainability education?
2. Is your Department currently working on initiatives that would be considered sustainability education?
3. What activities might your Department undertake that touch on sustainability education?

The discussion was captured via Mindmapping software (Sustainability Education Mandates_MindMap.pdf; Sustainability Education Initiatives_MindMap.pdf).

5. Discussion: Mary Ann Coleman and Jiselle Bakker facilitated a discussion on potential areas of collaboration and how to make sustainability education a priority, using the following two questions.

1. What are the potential areas of collaboration among government departments and between government departments and other groups involved in the Sustainability Education Alliance?
2. How can we work together to make sustainability education a priority within the government of New Brunswick?

Through this process, many areas of common interest were identified and possible courses of action discussed. The discussion was captured via Mindmapping software (Sustainability Education CommonGround & Collaboration_MindMap.pdf). Mary Ann Coleman summed up the discussion noting that there were two common themes, one focused on the quality of life in New Brunswick and the other on pride in the province's achievements.

6. Next steps: Roland Chiasson proposed the formation of a working group on sustainability education, made up of three deputy ministers and three Sustainability Education Alliance participants. Deputy Minister Tom Mann suggested that objectives of the working group could be to establish a collection of successes and initiatives currently underway and to coordinate the development of a government sustainability education message. Deputy Ministers Tom Mann, Denis Caron and John McLaughlin all expressed interest in being members of the working group. Deputy Minister Gérald Girouard pledged the participation of a member of the Department of Health. Other deputies suggested their departments could feed information to the working group as necessary. SEA participants Sharon Murphy, Roland Chiasson, and Serge LaRochelle, as well as Jacques Cool (who will be joining the SEA steering committee shortly) also expressed interest in joining and participating in the working group. Roland Chiasson suggested that the mandate and objectives of the working group will be determined at the first meeting. The NBEN will contact each participant, and organize a meeting in the next month. To finish, Roland thanked everyone for participating.

**L'Alliance pour l'éducation à la viabilité du NB – Notes du rencontre multi-ministérielle
jeudi le 29 août, 2013 10h – 12 h**

Sous-ministres et représentants des ministères:

- Ministère des Communautés saines et inclusives, Carolyn MacKay
- Ministère de l'Éducation et Développement de la petite enfance, John McLaughlin (anglophone) et Gérald Richard (francophone)
- Ministère de l'Éducation postsecondaire, Formation et Travail, Tom Mann
- Ministère de l'Environnement et Gouvernements locaux, Denis Caron et Annie Daigle
- Ministère du Développement économique, Bill Levesque
- Ministère du Développement social, Edith Doucet
- Ministère des Ressources naturelles, Peter MacNutt
- Ministère de la Santé, Gérin Girouard
- Ministère du Tourisme, Patrimoine, et Culture, Kelly Cain

Participants du comité directeur de l'Alliance pour l'éducation à la viabilité

- Centre d'interprétation de la nature Cape Jourimain, Roland Chiasson
- Le Conseil de conservation du Nouveau-Brunswick, Sharon Murphy
- Ministère de l'Éducation et Développement de la petite enfance, Jacques Cool
- Ministère de l'Environnement et Gouvernements locaux, Chandra Clowater
- Groupe de développement durable du pays de Cocagne, Serge LaRoche
- Keswick Ridge School, Doug Richardson
- Réseau Environnemental du Nouveau-Brunswick, Mary Ann Coleman et Jiselle Bakker

1. Bienvenue et introduction des membres de la table ronde : Roland Chiasson souhaite la bienvenue à tous et les participants se présentent en nommant leur affiliation.

2. Introduction de l'éducation en vue de la viabilité et de l'Alliance pour l'éducation à la viabilité : Sharon Murphy et Serge LaRoche ont présenté une introduction de l'Alliance pour l'éducation à la viabilité et les prémisses de l'éducation en vue de la durabilité en incorporant des exemples d'éducation pour la viabilité dans le contexte néobrunswickois (Sustainability Education Intro_finalAug29.ppt).

3. Perspectives du ministère de l'Éducation postsecondaire, de la Formation et du Travail : Le sous-ministre Tom Mann a commencé en exprimant combien cette rencontre avec la présence de plusieurs de ses collègues le motivait. Les priorités du MÉPFT incluent le développement des compétences de la main-d'œuvre, la satisfaction des demandes du marché du travail et des politiques d'emploi. Pour ce faire, le ministère doit réfléchir à l'avenir, considérer les besoins à long terme et préparer une stratégie prospective jusqu'en 2025. L'emploi ne peut fermer les yeux sur l'éducation ou l'environnement. Le sous-ministre a affirmé qu'il était nécessaire de commencer à agir différemment en soulignant qu'au Canada, aux États-Unis et en Australie, les plans d'affaires incluaient maintenant des sections sur la durabilité, et que la formation en viabilité est maintenant incorporée dans les programmes des entreprises. M. Mann a fini en expliquant que la société civile et non gouvernementale travaille déjà pour la viabilité et qu'il est maintenant temps aux administrations publiques de suivre cette tendance concernant la durabilité.

4. Table ronde : perspectives ministérielles sur l'éducation pour la viabilité : Mary Ann Coleman et Jiselle Bakker ont animé une tournée des rôles et des activités des ministères à l'aide des questions suivantes :

1. De quelle façon le mandat de votre ministère comprend-il l'éducation à la viabilité?
2. Est-ce que votre ministère travaille actuellement sur des initiatives qui pourraient être considérées comme de l'éducation à la viabilité?
3. Quelles sont les activités que votre ministère pourrait entreprendre qui s'apparentent à l'éducation à la viabilité?

Les discussions ont été enregistrées par le logiciel Mindmapping (Sustainability Education Mandates_MindMap.pdf; Sustainability Education Initiatives_MindMap.pdf).

5. Discussion : Mary Ann Coleman et Jiselle Bakker ont animé une discussion sur les domaines de collaboration potentielle et sur les façons de rendre prioritaire l'éducation à la viabilité à l'aide des deux questions suivantes :

1. Quels sont les domaines de collaboration potentielle interministérielle et entre les administrations et les autres groupes impliqués dans l'Alliance pour l'éducation à la viabilité?
2. Comment pouvons-nous travailler ensemble pour rendre prioritaire l'éducation à la viabilité dans l'administration du Nouveau-Brunswick?

Par l'entremise de ce processus, les participants ont identifié plusieurs domaines d'intérêts communs et ont discuté de divers moyens d'action envisageables. La discussion a été enregistrée par l'entremise du logiciel Mindmapping (Sustainability Education CommonGround & Collaboration_MindMap.pdf).

Mary Ann Coleman a résumé la discussion en soulignant deux thèmes communs, le premier sur la qualité de vie au Nouveau-Brunswick et le second sur la fierté des réalisations de la province.

6. Prochaines étapes : Roland Chiasson a proposé la formation d'un groupe de travail sur l'éducation à la viabilité composé de trois sous-ministres et de trois participants de l'Alliance pour l'éducation à la viabilité. Le sous-ministre Tom Mann a suggéré que les objectifs du groupe de travail devrait comprendre la liste des succès et des initiatives présentement en cours et la coordination du développement d'un message de l'administration concernant l'éducation à la viabilité. Les sous-ministres Tom Mann, Denis Caron et John McLaughlin ont exprimé leur intérêt à participer à ce groupe de travail. Le sous-ministre Gérin Girouard a promis la participation d'un membre de l'administration du ministère de la Santé. Les autres sous-ministres ont suggéré que leur ministère pourrait fournir des renseignements au groupe de travail lorsque nécessaire. Les participants de l'AÉV Sharon Murphy, Roland Chiasson, et Serge LaRochelle, ainsi que Jacques Cool (qui va bientôt se joindre au comité directeur de l'AÉV) ont aussi exprimé leur intérêt à se joindre et à participer au groupe de travail. Roland Chiasson a suggéré que le mandat et les objectifs du groupe de travail devraient être déterminés lors de la première rencontre. Le RENB va communiquer avec chacun des participants et organiser une rencontre le mois prochain. Pour terminer, Roland Chiasson a remercié tous les participants à la rencontre.